



### 蛇床子素体外对蓝氏贾第鞭毛虫超微结构的影响

李文超<sup>1, 2</sup>, 顾有方<sup>2</sup>, 刘畅<sup>1</sup>, 吴娜<sup>1</sup>, 罗文武<sup>1</sup>, 宫鹏涛<sup>1</sup>, 李赫<sup>1</sup>, 李建华<sup>1</sup>, 张西臣<sup>1\*</sup>

<sup>1</sup> 吉林大学动物医学学院, 长春 130062; <sup>2</sup> 安徽科技学院动物科学学院, 凤阳 233100

#### *In Vitro* Effect of Osthole on Ultrastructure of *Giardia lamblia*

LI Wen-chao<sup>1, 2</sup>, GU You-fang<sup>2</sup>, LIU Chang<sup>1</sup>, WU Na<sup>1</sup>, LUO Wen-wu<sup>1</sup>, GONG Peng-tao<sup>1</sup>, LI He<sup>1</sup>, LI Jian-hua<sup>1</sup>, ZHANG Xi-chen<sup>1\*</sup>

<sup>1</sup> College of Animal Medicine, Jilin University, Changchun 130062, China; <sup>2</sup> College of Animal Science, Anhui Science and Technology University, Fengy 233100, China

[摘要](#)

[参考文献](#)

[相关文章](#)

Download: [PDF \(3805KB\)](#) [HTML 1KB](#) Export: [BibTeX](#) or [EndNote \(RIS\)](#) [Supporting Info](#)

摘要 用含1.345 mg/ml (24 h IC<sub>50</sub>) 蛇床子素的改良TYI-S-33培养基培养蓝氏贾第鞭毛虫滋养体, 采用扫描和透射电镜观察蛇床子素作用后24 h虫体超微结构的变化。结果显示, 经蛇床子素作用后, 鞭毛虫滋养体表面凹凸不平, 腹吸盘和中体附近表面有明显的病变, 主要表现为腹吸盘表面细胞膜破裂, 细胞内容物外溢、稀疏, 出现板层样结构, 空泡化严重, 细胞核畸形, 边缘锯齿状, 核内染色质边集, 吸盘微管部分结构崩解。

关键词: 蓝氏贾第鞭毛虫 蛇床子素 体外 超微结构

Abstract: *Giardia lamblia* trophozoites were cultivated axenically in TYI-S-33 modified medium containing 1.345 mg/ml of osthole(24 h IC<sub>50</sub>). The parasites were observed by scanning and transmission electron microscopes after treated with osthole for 24 h. The surface of the trophozoites treated with osthole was rough. The surface of ventral sucker and median body had obvious lesions, the cell membrane was damaged and the content spilled out. There were a lot of vacuoles in the cytoplasm. And the nuclear was severely deformed with a serrated edge and margined nuclear chromatin. The microtubules of sucker had partially disintegrated.

Keywords: *Giardia lamblia* Osthole *In vitro* Ultrastructure

#### Service

- [▶ 把本文推荐给朋友](#)
- [▶ 加入我的书架](#)
- [▶ 加入引用管理器](#)
- [▶ Email Alert](#)
- [▶ RSS](#)

#### 作者相关文章

- [▶ 李文超](#)
- [▶ 顾有方](#)
- [▶ 刘畅](#)
- [▶ 吴娜](#)
- [▶ 罗文武](#)
- [▶ 宫鹏涛](#)
- [▶ 李赫](#)
- [▶ 李建华](#)
- [▶ 张西臣](#)